
 

 

 1 

VÝBOR PRO VENKOV, ZEMĚDĚLSTVÍ A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 
Zastupitelstva Jihočeského kraje 

Tajemník výboru: Mgr. Jan Martínek, tel. 386 720 561, e-mail.: martinek@kraj-jihocesky.cz  

 
   V Českých Budějovicích dne 17. 6. 2024   

           

Z Á P I S č. 28 
 

z jednání Výboru pro venkov, zemědělství a životní prostředí Zastupitelstva Jihočeského kraje,  
které se konalo  

 
v pondělí dne 17. 6. 2024 od 13:30 hodin 

 
v zasedací místnosti Secese, č. 3.076 (3. patro) 

budova Krajského úřadu JČK v Českých Budějovicích, U Zimního stadionu 1952/2 
 

Přítomni: 
Členové výboru: Ing. Hana Šťastná, RNDr. Ing. Vladimír Říha, CSc., Ing. arch. Veronika 

Kovářová, Ing. Jitka Šebelková, Zdeněk Mráz, Mgr. Libor Moravec, Václav 
Vostradovský, Mgr. Dan Leština, Mgr. Filip Mencl 

Omluveni: Jana Drobilová Holcová, Stanislav Hlava, Ing. Marie Buzková, Ing. Jiří 
Strachota 

Hosté za KÚ JčK: Mgr. František Talíř, Ing. Zdeněk Klimeš, Ing. Milan Vlášek, Ing. Hana 
Pacáková, Ing. Monika Wögebauerová 

 
 
Začátek jednání: 13.30 hodin. 
 
Jednání zahájila předsedkyně výboru paní Ing. Hana Šťastná, přítomných bylo devět členů, výbor byl 
usnášeníschopný.  
 
Program jednání 
 

1) Zahájení zasedání (předsedkyně Ing. Hana Šťastná) 

2) Informace k náhradám škod způsobených zvláště chráněnými živočichy dle zákona č. 

115/2000 Sb., v Jihočeském kraji (Ing. Zdeněk Klimeš) 

3) Adaptační strategie Jihočeského kraje na změnu klimatu 2024–2034 (Ing. Milan Vlášek) 

4) Návrh dotace Jihočeského kraje na kofinancování akcí v rámci OPŽP 2021 - 2027 „Podpora 

přístupu k vodě a udržitelného hospodaření s vodou“ pro rok 2024 - 2. část (Ing. Monika 

Wögebauerová) 

5) Návrh dotace Jihočeského kraje na kofinancování akcí v rámci Národního programu Životní 

prostředí pro rok 2024 - 1. část (Ing. Monika Wögebauerová) 

6) Informace o splnění cílů projektu se společností EKO-KOM a. s. za rok 2023 a Dohoda o 

spolupráci na projektu pro rok 2024 (Ing. Hana Pacáková). 

7) Různé 

 
Program jednání byl přítomnými členy schválen se změnou pořadí projednávaných bodů: 4, 5, 6, 3, 2, 
7. 
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1) Zahájení zasedání  
 
Paní předsedkyně H. Šťastná přivítala přítomné na jednání a přivítala hosty, následně předala slovo 
panu náměstkovi Talířovi. Pan náměstek poděkoval za zájem o Adaptační strategii a podané 
připomínky. 
 

2) Informace k náhradám škod způsobených zvláště chráněnými živočichy dle zákona č. 
115/2000 Sb., v Jihočeském kraji (Ing. Zdeněk Klimeš)  
 

Bod uvedl pan vedoucí Z. Klimeš. Na základě poptávky od členů výboru zpracována ucelená informace 

o škodách zvláštně chráněnými živočichy. Z. Klimeš představil sdílený graf s vývojem vyplacených 

náhrad a počtech žádostí a popsal aspekty problematiky. Ke kormoránovi konstatoval, že zásadní 

redukce lovem je technicky téměř nereálná, když se stal nechráněným druhem na základě požadavku 

rybářů se dostal zpět do systému náhrad dle zákona 115 (vyplácejí se náhrady podobně jako u vydry). 

Populace vydry šla nahoru a stabilizovala se na území – jedním z důvodů je i velká nabídka potravy. 

Mezi druhy přibyl bobr – škody vznikají zejména na stavbách, také na stromech. 

 

Z. Mráz se zeptal na Vrbenské rybníky a uložené pasti. Z. Klimeš odpověděl, že železa šetří policie, 

v lokalitě zákaz volného pohybu psů (pouze na vodítku). Jedná se o naprosto nepochopitelné a 

nebezpečné chování v rozporu se zákonem.  

 

Dalším druhem, který sice není v systému náhrad škod, ale reálně vznikají, jsou zimující severské husy, 

které se pasou na ozimech díky mírným zimám bez sněhu. Podobně je tomu také u havrana, který se 

naučil likvidovat čerstvé výsevy kukuřice.  

 

Bobr v kraji obsadil všechny potencionálně vhodné biotopy. Populace bobrů je nyní stabilizovaná. 

Hlavním predátorem je akorát vlk, dnes ani myslivci nejsou příliš aktivní v tom lovu. 

 

Vlk s jeho rozvojem populace má logický nárůst škod v posledních létech, ale jsou již vidět výkyvy 

směrem dolů při správném zabezpečení chovů. Oscilace v grafu je dána např. také účinnými opatřeními 

zavedenými pana Zimmelem, který patří mezi největší chovatele ovcí na Šumavě. Stáda nyní zajišťuje 

oplocením a ovčáckými psi plemene Kangal. Z hlediska ovčáckých psů jsou nejlepší jsou psi vychovaní 

ve východních zemích Evropy, jako je Rumunsko, Kavkaz apod., kde jsou chovány ovčáčtí psi po 

generace, štěňata podléhají tvrdému výběru vlastností a správně vycvičeni. Funguje to nejlépe na rozdíl 

od plotů, přes které se vlk dostane. V současné době škody spíše u menších chovatelů. 

 

Vlk je zvíře silně teritoriální – „rodina vlků“ založí teritorium a tam i dožije. V současnosti je např. na 

Šumavě 7 smeček (velikost smečky se může pohybovat od 6-11 jedinců). Mladí vlci (samci) jsou 

vyháněni a migrují na velké vzdálenosti (Polsko, Německo, Alpy a podobně). Rozloha teritoria je 

zpravidla cca 200 km2. Drtivou většinu potravy tvoří vysoká zvěř, domácí zvířata jsou v 5-7% potravy. 

Někteří z vlků jsou označeni – hlavně ti mladí vyhnaní, migrují po oblasti. Teritoria jsou rozlehlá od 

Šumavy až po Brdy. 

 

Rys se chová úplně jinak, je to velmi individuální zvíře; negativní skutečností je vysoké pytláctví. 

 

Náhrady náleží registrovaným chovatelům. Je tu též tlak neregistrovaných chovatelů, bylo by to ale 

nespravedlivé a v rozporu se zákonem. 

 

U s n e s e n í č. 11/2024/ZV-28 
Výbor pro venkov, životní prostředí a zemědělství Zastupitelstva Jihočeského kraje 

bere na vědomí 

Informace k náhradám škod způsobených zvláště chráněnými živočichy dle zákona č. 115/2000 Sb., v 

Jihočeském kraji; 

Hlasování 8/0/0  

V průběhu projednávání tohoto bodu odešel pan L. Moravec. 
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3) Adaptační strategie Jihočeského kraje na změnu klimatu 2024–2034 
 
Bod uvedla paní předsedkyně, popsala předchozí jednání o dokumentu, samotná strategie je potřebná 
pro čerpání na projekty LIFE; kraj tím stanoví kam se chce v té oblasti dostat. V rámci předchozích 
jednání byly zaslány a zpracovány připomínky od ní a od pana Leštiny – oba se účastnili podrobného 
představení strategie od zpracovatele a následně s ním vykomunikovali upravenou verzi. 
 
F. Talíř zdůraznil, že strategie je potřebná ze zákona. Následně popsal současný stav – máme 
schválenou podobu v Radě kraje, která je předložena Zastupitelstvu. Ve středu předchozího týdne 
proběhlo jednání, byly zaslány připomínky od paní předsedkyně i pana Leštiny, na ZJČK bude 
promítnuta verze s návrhy na změny a okomentována z jeho strany. 
 
M. Vlášek po tomto úvodu představil celý dokument – v rámci výběru zhotovitele se podařilo sehnat 
nejlepší firmu v republice. Samotná strategie má 2 hlavní výstupy: 1) mapa zranitelnosti JČK; 2) 
návrhová část. 
 
Celý kraj je zhodnocen tzv. ESAI indexem – jedná se o rozdělení kraje od neovlivněného po kriticky 
ohrožené území z hlediska klimatu (to se týká 7 nejhorších obcí). V rámci dokumentu popsány hlavní 
změny a trendy, provedena SWOT analýza. Stanoven hlavní cíl, a dále specifické cíle – konkrétní karty 
s indikátory. 
 
Součástí strategie je návrh pilotního projektu – území Bílého potoka a Sudoměřská rybniční soustava. 
Zpracovatel též navrhl další projekt v zemědělské škole v Táboře (Měšice). Bylo by to vhodné zejména 
z toho důvodu, že by se zde dala ukázat adaptační opatření v zemědělství. 
 
Navržené a prodiskutované změny nejsou v rozporu se SEA – po diskusi s H. Šťastnou a D. Leštinou 
zpracovány jako ucelený dokument k předložení zastupitelům. 
 
Pan D. Leština přednesl též návrh zavázat Radu kraje zpracováním postupu naplňování strategie, resp. 
jejich cílů. F. Talíř nesouhlasí, chce to nechat na novém Zastupitelstvu, stejně tak paní Šťastná.  D. 
Leština vyjádřil pochybnosti o tom, že se bude strategie naplňovat. 
 
Z. Klimeš konstatoval, že návrh pana Leštiny je prakticky akčním plánem, který by se zpracoval na 
nějaké konkrétní období; podporuje myšlenku, že by ho stanovilo nové vedení kraje po volbách spolu 
s novým rozpočtem. 
 
H. Šťastná upozornila na stranu 21, kde jeden z indikátorů výstupů je počet zrealizovaných studií – není 
to cíl, ale prostředek, navrhuje proto ho vypustit. 
 
V. Říha upozornil na problém vojenského letiště v oblasti Nasavrky, a dále se doptal na Měšice, proč 
zrovna tam? M. Vlášek popsal, že hledali, kde by se dalo něco prezentovat. Dále doplnil, že se jedná   
jen o návrh projektu, kde by to bylo dobré a vhodné. 
 
M. Vlášek konstatoval, že ta strategie není jen o klimatu, je tam i socioekonomický aspekt a vliv; je to o 
tom, jak konkrétní ohrožené území komplexně řešit. 
 
 
U s n e s e n í č. 12/2024/ZV-28 
Výbor pro venkov, životní prostředí a zemědělství Zastupitelstva Jihočeského kraje 

I. bere na vědomí 

informaci o návrhu Adaptační strategie Jihočeského kraje na změnu klimatu 2024–2034 včetně návrhů 

na úpravy; 

II. doporučuje 

zastupitelstvu kraje schválit upravenou Adaptační strategii Jihočeského kraje na změnu klimatu 2024–
2034. 
 
Hlasování 9/0/0 
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4) Návrh dotace Jihočeského kraje na kofinancování akcí v rámci OPŽP 2021 - 2027 
„Podpora přístupu k vodě a udržitelného hospodaření s vodou“ pro rok 2024 - 2. část 
 

Bod uvedla paní Ing. Monika Wögebauerová – jedná se o kofinancování dostavby kanalizace v obci 
Staňkov, kdy kraj poskytne dotaci ve výši 3 084 428,00 Kč, a následně o kofinancování vodovodů v obci 
Albrechtice nad Vltavou ve výši 7 454 921,00 Kč a Splaškové kanalizace a ČOV tamtéž ve výši 7 928 
267,00 Kč. 
 
U s n e s e n í č. 13/2024/ZV-28 
Výbor pro venkov, životní prostředí a zemědělství Zastupitelstva Jihočeského kraje 

I. bere na vědomí 

žádosti o dotace ve výši 18 467 616,00 Kč na kofinancování akcí v roce 2024 v rámci Operačního 

programu Životní prostředí 2021 – 2027 „Podpora přístupu k vodě a udržitelného hospodaření s vodou“, 

dle příloh č. 1 až 3 návrhu; 

II. doporučuje 

zastupitelstvu kraje schválit 
1. dotaci ve výši 3 084 428,00 Kč na kofinancování akce „Dostavba kanalizace v obci Staňkov“ 
pro obec Staňkov, Staňkov 83, 37806 Staňkov, IČO 00666530, 
2. dotaci ve výši 7 454 921,00 Kč na kofinancování akce „Vodovody – obec Albrechtice nad 
Vltavou“ pro obec Albrechtice nad Vltavou, Albrechtice nad Vltavou 79, 398 16 Albrechtice nad Vltavou, 
IČO 00249521, 
3. dotaci ve výši 7 928 267,00 Kč na kofinancování akce „Splašková kanalizace a ČOV – obec 
Albrechtice nad Vltavou“ pro obec Albrechtice nad Vltavou, Albrechtice nad Vltavou 79, 398 16 
Albrechtice nad Vltavou, IČO 00249521, 
4. vzor Smlouvy o poskytnutí dotace Jihočeského kraje na kofinancování akce z Operačního 
programu Životní prostředí 2021 – 2027 „Podpora přístupu k vodě a udržitelného hospodaření s vodou“; 
 
Hlasování 9/0/0 
 

5) Návrh dotace Jihočeského kraje na kofinancování akcí v rámci Národního programu 
Životní prostředí pro rok 2024 - 1. část 

 
Bod uvedla paní Ing. Monika Wögebauerová – jedná se o kofinancování dostavby kanalizace v obcích 
Nicov a Borová Lada. 
 
Následovalo přijetí usnesení: 
U s n e s e n í č. 14/2024/ZV-28 
Výbor pro venkov, životní prostředí a zemědělství Zastupitelstva Jihočeského kraje 

I. bere na vědomí 

žádosti o dotace ve výši 4 375 968,00 Kč na kofinancování akcí v roce 2024 v rámci Národního 

programu Životní prostředí, dle příloh č. 1 až 2 návrhu; 

II. doporučuje 

zastupitelstvu kraje schválit 
1. dotaci ve výši 2 189 388,00 Kč na kofinancování akce „Nicov – dostavba kanalizace a ČOV“ 
pro obec Nicov, Nicov 33, 38473 Nicov, IČO 00583405, 
2. dotaci ve výši 2 186 580,00 Kč na kofinancování akce „Borová Lada – dostavba kanalizace“ pro 
obec Borová Lada, Borová Lada 38, 38492 Borová Lada, IČO 00250341, 
3. vzor Smlouvy o poskytnutí dotace Jihočeského kraje na kofinancování akce z Operačního 
programu Životní prostředí 2021 – 2027 „Podpora přístupu k vodě a udržitelného hospodaření s vodou“; 

 

Hlasování 9/0/0 
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6) Informace o splnění cílů projektu se společností EKO-KOM a. s. za rok 2023 a Dohoda o 
spolupráci na projektu pro rok 2024 

Bod uvedla paní Ing. Pacáková a krátce popsala aktuální skutečnosti projektu. Všechny cíle dohody o 
spolupráci uzavřené pro rok 2023 byly splněny. V dohodě na rok 2024 bylo nově stanoveno, že v rámci 
finančního příspěvku pro školy Jihočeského kraje na exkurze do zpracovatelských zařízení pro 
nakládání s odpady, bude škola k žádosti o dotaci přikládat krátké hodnocení z uskutečněné exkurze, 
abychom měli zpětnou vazbu. O exkurze je každoročně ze strany škol velký zájem. Rada již dohodu 
pro rok 2024 schválila (zasedala dříve než výbor). Letos se bude jednat o finanční náklady na projekt o 
celkové výši 5 195 000,- Kč včetně DPH, z toho kraj dává 1 264 520,- Kč. Dne 18. 6. 2024 proběhne 
každoroční slavnostní vyhlášení soutěže obcí Jihočeského kraje ve třídění odpadů. 
 
U s n e s e n í č. 15/2024/ZV-28 
Výbor pro venkov, životní prostředí a zemědělství Zastupitelstva Jihočeského kraje 

bere na vědomí 

1. informaci o splnění cílů projektu „Intenzifikace odděleného sběru a zajištění recyklace využitelných 
složek komunálních odpadů včetně   jejich   obalové   složky v   Jihočeském kraji“ dle Dohody o 
spolupráci    č. SON/OZZL/045/23 v rozsahu přílohy č. 1 k návrhu č. 554/RK/24 na základě usnesení 
rady kraje č. 379/2023/RK-65 ze dne 13. 4. 2023; 
2. uzavření Dohody o spolupráci při řešení projektu „Intenzifikace odděleného sběru a zajištění využití 
komunálních odpadů včetně jejich obalové složky na území Jihočeského kraje“ pro rok 2024 včetně 
realizačního projektu se společností EKO-KOM a. s., Na Pankráci 1685/17, 140 21 Praha 4, IČO 251 
34 701, dle příloh č. 2 a 3 návrhu č. 554/RK/24; 
 
Hlasování 9/0/0 
 

7) Různé 
 
Poslední zasedání výboru proběhne dne 9.9.2024 
 
Jednání skončilo ve 14:43.  
 
 
Zapsal:  Mgr. Jan Martínek, tajemník   
 
 
Ověřila:  Ing. Hana Šťastná, předsedkyně ZV  
 


